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基于MODIS的鄱阳湖区水体水灾遥感影像图制作

丁莉东1,2, 余文华2,3, 覃志豪1,4, 吴 昊5

1.南京大学国际地球系统科学研究所，南京210093; 2.南京工程高等职业学校，南京211135; 3.河海大学法律

系，南京210098; 4.农业部资源遥感与数字农业重点实验室,北京100081; 5.江苏省武进市国土资源局，武进

213161

摘要： 

 提出了利用空间分辨率为250 m的MODIS影像第1、2波段数据制作水体遥感影像图、水体变化遥感影像图和水灾

遥感影像图的方法。对鄱阳湖区的遥感影像图制作实例表明，该方法不仅具有快速、简便和易于操作等优点，还能

有效保留MODIS的空间分辨率，较清晰地识别水体和洪水，可用于水灾的遥感动态监测与制图。 
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THE MAPPING OF FLOOD REMOTE SENSING IMAGE BASED ON MODIS IN POYANG 
LAKE REGION
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of Agriculture, Beijing 100081, China; 5.Wujin Municipal Administration of Land and Resources, Wujin 
213161, China 

Abstract: 

 A new method is proposed in this paper for the mapping of the water image, the flood dynamic image 
and the flood hazard image using the 250m, 2-band MODIS data. Its application in the Poyang lake area 
indicates that the method can preserve the image spatial resolution and help us to quickly recognize the 
water and flood. This method provides a rapid, simple and easy approach to the dynamic monitoring and 
mapping of flood hazard.
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